

人类心灵的深层探索
[The Deep Exploring of Human Mind]
[Tiefenanalyse des menschlichen Geistes]
2007

Author: 孟秋丽 [MENG Qiuli Mèng Qiūlì]
Supervisor: 刘猷桓; 车文博 [LIU Youhuan Liú Yóuhuán; CHE Wenbo Chē Wénbó]
Discipline: Philosophy of Science and Technology
University: Jilin University, Changchun, Jilin, China
Year, Degree: 2007, Doctoral dissertation

Abstract / Kurzfassung

本文认为古代至近代学者有关人类心灵深层部分潜意识的探索所形成的各种潜意识思想，是潜意识理论产生的前提。自弗洛伊德创立个体潜意识理论以来，潜意识理论的发展经历了具有内在逻辑联系的如下四个阶段：(1)弗洛伊德的个体潜意识理论——潜意识思想的体系化，即深蕴心理学的创立；(2)荣格的集体潜意识理论——弗洛伊德的个体潜意识理论的批判与拓展，即分析心理学的建构。(3)弗洛姆的社会潜意识理论——弗洛伊德与荣格的潜意识理论的综合与深化，即弗洛姆人本精神分析的建立；(4)认知潜意识理论——当代潜意识理论的新发展。本文对于潜意识理论及其发展的内在逻辑及其发展的历史轨迹所进行的这种系统而深入的研究，促进了心理学领域潜意识理论的研究与发展，为构建当代潜意识理论的科学体系奠定了较为坚实的理论基础，因而具有较高的学术价值。

Contents

内容提要

导言

一、潜意识理论的史前史

(一) 古代对潜意识的初步认知

1. 西方学者对潜意识的早期认识
2. 东方智者对潜意识的早期探讨

(二) 近代潜意识理论的初步形成

1. 17—18世纪的潜意识思想
2. 19世纪的潜意识思想

二、潜意识理论的体系化

(一) 弗洛伊德个体潜意识理论的创立

1. 个体潜意识产生的理论前提
2. 个体潜意识创立的具体过程
3. 个体潜意识观念的理论性质

(二) 个体潜意识理论的内容与特征

1. 个体潜意识的主要内容
2. 个体潜意识的基本特征

(三) 个体潜意识理论的贡献

1. 发现了人类心灵的新大陆
2. 开拓了心理学研究的新领域

三、潜意识理论的拓展

(一) 荣格对个体潜意识理论的批判

(二) 荣格集体潜意识理论的生成

1. 原型理论的发展阶段
2. 情结理论的考察过程

(三) 荣格集体潜意识理论的价值

1. 拓展了潜意识发展的领域
2. 影响了潜意识发展的方向

四、潜意识理论的深化

(一) 弗洛姆对个体潜意识理论的改造

(二) 弗洛姆社会潜意识理论的提出

1. 社会潜意识产生的文化机制
2. 社会潜意识产生的心理机制

(三) 社会潜意识理论的特色

1. 克服了微观分析的狭隘性
2. 发挥了宏观分析的有效性

五、潜意识理论的新发展

(一) 认知心理学研究的新进展

1. 认知心理学对潜意识的关注
2. 认知心理学对潜意识的研究

(二) 认知潜意识理论的兴起

1. 认知心理学方法的采用
2. 潜意识与大脑结构的关系
3. 潜意识与内隐记忆的关系

(三) 认知潜意识研究的意义

1. 对潜意识理论的意义
2. 对认知心理学的意义
3. 对人的现实生活意义

结语

参考文献

攻读博士学位期间发表的论文

论文摘要

English abstract

English version (www.cnki.net, 6/2020)

The unconscious, an authentic component in the depth of human being's psyche, has been of great interest to the both eastern and western scholars. Many ideologists, such as [Socrates](#)¹, [Plato](#)², and [Aristotle](#)³ is ancient Greece and [Chuang Tsu](#)⁴ in ancient China, had initially carried on to the themes of unconscious problem. For example, Socrates' dissertating "spiritualism", Plato's touching "enthusiasm", and Aristotle's differentiating consciousness into levels. Obviously, the researches they had done into this field were no more than obscure guesswork and had the color of mysterious doctrine. Western medieval ideologists [Augustine](#)⁵ and [Aquinas](#)⁶ came into Aristotle's theories and further classified consciousness in the framework of theology. This approach indicated a direction for the later research and also laid foundation for the further study of the unconscious. If, say, western ancient and medieval ideologists mainly inquired into the unconscious field from the angle of philosophy, so in modern age, along with the further developments in philosophy, psychology, medical science and the physical science, some ideologists made fruitful researches in the field from newer angles such as philosophy, psychology and medical science, etc., and even expected to bring about a current of thought of the unconscious after 19th century. [Descartes](#)⁷, [Leibniz](#)⁸, [Rousseau](#)⁹, [Goethe](#)¹⁰, [Fichte](#)¹¹, [Schelling](#)¹², [Hegel](#)¹³, [Herder](#)¹⁴, [Hartmann](#)¹⁵, [Helmholtz](#)¹⁶, [Fechner](#)¹⁷, [Schopenhauer](#)¹⁸, [Nietzsche](#)¹⁹, etc, were outstanding elites during this period, they put forward various thought concerning unconscious. Such as the framework for analyzing consciousness and unconscious by Descartes; the "arithmetic of unconscious" concept by Leibniz; the "consciousness threshold" concept by Herbart; the "unconscious classification"²⁰ by Hartmann, the "[unconscious ratiocination](#)" by Helmholtz; the theory "the unconscious be a mental energy" by Fechner; "subsisting consciousness" by Schopenhauer and the "[will to power](#)" of Nietzsche, etc., were all achievements that became the premise of the [Freud's](#)²¹ theory of the unconscious. The western scholars had already stepped onto a new stage in studies toward unconscious and developed fresher and clearer characteristics:

¹ Socrates (c. 470 – 399 BC): Greek philosopher.

² Plato (428/427 or 424/423 – 348/347 BC), Athenian philosopher.

³ Aristotle (384 – 322 BC), Greek philosopher.

⁴ 莊子 [Zhuāng zǐ] (369 BC – 286 BC), Chinese philosopher.

⁵ Augustine of Hippo (1354 – 430), theologian, philosopher, and the bishop of Hippo.

⁶ Thomas Aquinas ((1225 – 1274), Italian Dominican friar, philosopher, Catholic priest, and Doctor of the Church.

⁷ René Descartes (1596 – 1650), French philosopher, mathematician, and scientist.

⁸ Gottfried Wilhelm (von) Leibniz (1646 – 1716), German polymath, logician, mathematician, and natural philosopher.

⁹ Jean-Jacques Rousseau (1712 – 1778), Genevan philosopher, writer, and composer.

¹⁰ Johann Wolfgang von Goethe (1749 – 1832), German writer and naturalist.

¹¹ Johann Gottlieb Fichte (1762 – 1814), German philosopher.

¹² Friedrich Wilhelm Joseph Schelling (1775 – 1854), German philosopher.

¹³ Georg Wilhelm Friedrich Hegel (1770 – 1831), German philosopher.

¹⁴ Johann Gottfried Herder (1744 – 1803), German philosopher, theologian, poet, and literary critic.

¹⁵ Karl Robert Eduard von Hartmann (1842 – 1906), German philosopher.

¹⁶ Hermann Ludwig Ferdinand von Helmholtz (1821 – 1894), German physicist and physician.

¹⁷ Gustav Theodor Fechner (1801 – 1887), German experimental psychologist, philosopher, and physicist.

¹⁸ Arthur Schopenhauer (1788 – 1860), German philosopher.

¹⁹ Friedrich Wilhelm Nietzsche (1844 – 1900), German philosopher, cultural critic, composer, poet and philologist.

²⁰ Hartmann: *Philosophy of the Unconscious*, vol. 1 – 3 (1884).

²¹ Sigmund Freud (1856 – 1939), Austrian neurologist and founder of the psychoanalysis.

First, they not only definitely put forward the concept of “unconscious”, but also made use of the last word of aggressive results that obtained in philosophy and physical sciences at that time and in inheriting from ancient and medieval times, push the research of the unconscious to a new height, lay solid theories and methodology foundation for formation and systematization of theories about the unconscious. Second, the method of positivism was adopted into the study of the unconscious which made the unconscious research change direction from philosophy to psychology, medical science, neurology and physiology, etc. having started to apply the concept of unconscious to experimental research. Third, it brought about an unconscious current including mainly three kinds of thoughts as follows: namely supernaturalism unconscious, naturalism unconscious and non-rationalism unconscious. Although theories concerning the unconscious developed from ancient to modern times established thought premise for formation of the theories about the unconscious, they were just prehistoric theoretical thought. Freud originated the unconscious theory in late 19th and early 20th century. This article mainly studies the Freud’s theories since his individual unconscious theory and the internal skeletons. This article holds that the development of unconscious theories has gone through the following four stages:

First stage: Systematization of unconscious theories – Freud’s individual unconscious theories. Freud developed the useful and discarded the useless points of the previous achievements regarding unconscious and systematized them, combining his own clinical practice experience dealing with lunacy, put forward individual unconscious theories. The individual unconscious theories mainly include unconscious and consciousness, the unconscious and dream, the unconscious and appetency and Oedipus tendentiousness and etc. Freud divided human mental activity into two processes: the conscious and the unconscious processes, and he took the unconscious process as the major part. He held that the unconscious process is the foundation and source of the conscious processes, and even is the basis of the human mental system. It is a wide and mysterious realm, in which a great deal of instinctive drives and suppressed desires mutually hustled together and the social customs, morals taboos and the laws prohibited these things by the root. Through analyzing the psychopathic, dream etc., Freud uncovered the impulse in the most original instinct within unconscious realm and namely sexual instinct. He viewed it as the foundation and core of the unconscious, the most original desire of the unconscious, it is subject to consciousness, and usually can’t be satisfied but be suppressed, however, it is not exterminated, it has been acting secretly all the way and requesting directly or indirectly contented. The sexual instinctive impulse been suppressed is a so-called Oedipus tendentiousness. To be exact, these things from deep dominated the whole human mental activity and become the origin of motives and intentions of the person. Therefore, the unconscious is the decisive part in the person’s whole mental structure, is the core of mankind’s psyche, and is the internal drive of mankind behavior. Freud’s individual unconscious theories not only discovered the New Continent of mankind’s psyche, but also expanded the new realm of psychological research.

Second stage: Expansion of unconscious theories – Jungian collective unconscious theories. Being Freud’s student, basing on an extensive but comprehensive research of various social cultural phenomena, Jung²² carried on to active developing-and-discarding to his teacher’s individual unconscious theories, innovatively put forward “collective unconscious theories”. Jung hold that the most worthy part of Freud’s individual unconscious theories is the existence and function of individual unconscious, but the essence of human mental state isn’t unconscious, so Freud’s theories excessively exaggerative the function of the unconscious, further concluded the unconscious to sex instinct, impulse and desire and the vital motive of human behavior, summed human civilizations such as production, politics, science, arts and etc. to the suppression and sublimation of sexual drive, which not only turned the person’s mental back to the extreme of biology, but also “viewing the unconscious too narrowly”. Jung broke Freud’s individual unconscious theories from the limitation of the biological angle and, at vaster social aspect, took social cultural factors into consideration. Jung hold that collective unconscious is the sedimentary deposits of social milieu and cultural history factors in the living creature and during the process of evolution, is the bequeathing of experience and common human instinct that generally sediment in the depth of men’s psyche. Thereto, it is the result from both biological heredity and cultural inheritance, is the composition of “prototype”. The collective unconscious theories of Jung mainly studies prototype, then to cognition, motion, intention etc. the common transcendental mental responding modality, which is the basic mental

²² Carl Gustav Jung (1875 – 1961) psychiatrist and psychoanalyst, founded analytical psychology.

structural pattern. The prototype includes a personality mask, Anima, Animus and shadow. The collective unconscious theories of Jung expanded the research realm of the unconscious theories and deeply influenced the research approach of unconscious theories.

Third stage: Deepening of the unconscious theories – Fromm’s social unconscious theories.²³ By combining the biological points of Freud’s individual unconscious theories and the societal points of Jungian collective unconscious theories, Fromm developed “social unconscious theories”, deepening unconscious theories. He hold that “suppression” is the key to comprehend the unconscious, but not standing with Freud’s interpretation of “suppression”, he emphasized suppression can’t be comprehended unless being viewed more than the individual aspect, including social aspect. Fromm thought that no society is unable to determine which thoughts and emotion can reach consciousness level and which can exist in the unconscious only, so the social unconscious must be existent and closely related with individual unconscious. But social unconscious consists of those thought and emotion its members have but disallowed by the society - mainly refer to the widespread depressive part of spirits subjected to the society’s morals. Although Fromm agreed with Jungian collective unconscious theories, he insisted that the differentiation of collective unconscious and social unconscious lies in: The former refers to a kind of inborn spiritual phenomenon and can’t become consciousness; the latter refers to the suppressed part of general spirit. He further thought that this “suppression” is done through “social filters” - which keep some experience out of social member’s consciousness, compressing down to the unconscious. The social filters work through three kinds of cultural factor occurrence a function again, these three main cultural factors are: language, logic, and taboo, and these three factors constituted the main mechanisms of social unconscious. Fromm still made use of social unconscious and further studied social personality, social empathy and social narcissism and etc, driving the psychoanalysis across to social psychology realm.

Fourth stage: The contemporary development of unconscious theories - the springing-up of “cognitive unconscious theories”. Since 1950s, along with the development of cognition science and cognition psychology, the research of unconscious gets into a new development period. Cognitive psychologists, taking cognitive science as foundation adopting a methodology of cognition, launching systematic researches of the unconscious field, put forward so-called “cognitive unconscious theories”. Cognitive unconscious theories think the modern computer is the model to understand unconscious process. A great deal of on-board processes may run simultaneously without being noticed by any other process. The controlled information processing is done by individual control and occurs inside the cognitive process; but the automatic information processing has no command over, it occurs outside the cognitive process. The controlling process has something to do with the cognitive processing, but the automatic process have something to do with the unconscious or unconscious information processing. Cognitive unconscious includes all cognitive processes that can’t be cognized, without considering the reason why they can’t be felt. Therefore, the cognitive unconscious theories and psychoanalysis unconscious are different. Because its unconscious concepts are not applied to explain the consciousness compression, emotion, drive and protective function, the unconscious can be rational or unreasonable or get into consciousness through enforcement. Cognitive unconscious theories focus on two problems: the relation between unconscious and brain structure, and the relation between unconscious and implicit memory. To sum it up, cognitive unconscious theories not only extend unconscious realm, widening horizon of understanding unconscious phenomenon, but also be advantageous to promoting study, memory and mental states treatment.

Based on all mentioned above, these four stages have intrinsic logic contact, that is to say, Freud’s individual unconscious theories is the systematization of the historical unconscious guess works; Jungian collective unconscious theory is the judgment and expansion of Freud’s individual unconscious theories; Fromm’s social unconscious theory is the combination and deepening of Freud’s individual conscious theories and Jungian collective unconscious theories; cognitive unconscious theories surmount the psychoanalytical unconscious theories represented by Freud, Jung, and Fromm, displaying the new development of unconscious theories. The unconscious theories open a wide door for human being’s self-understanding, and the development process of unconscious theories then deeply reflected the track that the mankind continuously investigates into the depth of our own spirits. [Footnotes, hyperlinks: M.Z.]

²³ Erich Fromm: Beyond the Chains of Illusion. My Encounter with Marx and Freud (Credo Perspectives, planned and edited by Ruth Nanda Anshen), New York (Simon and Schuster) 1962. (Chapter 9)

Contents

Executive Summary

Introduction

Chapter 1 Prehistory of unconscious theory

- 1.1 Preliminary knowledge of the unconscious mind in ancient times
 - 1.1.1 Early understanding of the unconscious mind by western scholars
 - 1.1.2 The early exploration of the unconscious by Eastern wise men
- 1.2 The initial formation of modern unconscious theory
 - 1.2.1 17th and 18th century unconscious thought
 - 1.2.2 Unconscious thought in the 19th century

Chapter 2 Systematization of the theory of the unconscious

- 2.1 The creation of Freud's theory of the individual unconscious
 - 2.1.1 The theoretical premise of the emergence of the individual unconscious
 - 2.1.2 The specific process of the creation of the individual unconscious
 - 2.1.3 Theoretical nature of the concept of individual unconscious
- 2.2 The content and characteristics of the theory of the individual unconscious
 - 2.2.1 The main contents of the individual unconscious mind
 - 2.2.2 The basic characteristics of the individual unconscious mind
- 2.3 Contributions of the theory of individual unconscious
 - 2.3.1 Discovered the new world of human mind
 - 2.3.2 Opened up a new field of psychological research

Chapter 3 Expansion of the theory of the unconscious mind

- 3.1 Jung's critique of the individual unconscious theory
- 3.2 The generation of Jung's theory of the collective unconscious
 - 3.2.1 The stages of development of the prototype theory
 - 3.2.2 The examination process of the complex theory
- 3.3 The value of Jung's theory of the collective unconscious
 - 3.3.1 The expansion of the field of unconscious development
 - 3.3.2 Influenced the direction of unconscious development

Chapter 4 Deepening of the theory of the unconscious

- 4.1 Fromm's transformation of the theory of individual unconscious
- 4.2 Fromm's theory of the social unconscious
 - 4.2.1 The cultural mechanism of the emergence of the social unconscious
 - 4.2.2 The psychological mechanism of the emergence of the social unconscious
- 4.3 Features of the social unconscious theory
 - 4.3.1 Overcoming the narrowness of micro-analysis
 - 4.3.2 Effectiveness of macroscopic analysis is exploited

Chapter 5 New developments in unconscious theory

- 5.1 New developments in cognitive psychology research
 - 5.1.1 The attention of cognitive psychology to the unconscious
 - 5.1.2 Research on the unconscious in cognitive psychology
- 5.2 The rise of cognitive unconscious theory
 - 5.2.1 The adoption of cognitive psychological methods
 - 5.2.2 The relationship between the unconscious and brain structure
 - 5.2.3 The relationship between the unconscious and implicit memory
- 5.3 Significance of cognitive unconscious research
 - 5.3.1 Implications for the theory of the unconscious
 - 5.3.2 Significance for cognitive psychology
 - 5.3.3 Implications for human real life

Conclusion

References

Theses published during the doctoral studies

Chinese abstract

English abstract

Deutsche Übersetzung (www.DeepL/Translator, kostenlose Version, 6/2020 / M.Z.)

Das Unbewusste, eine authentische Komponente in der Tiefe der menschlichen Psyche, war sowohl für die östlichen als auch für die westlichen Gelehrten von großem Interesse. Viele Philosophen, wie [Sokrates](#), [Platon](#) und [Aristoteles](#) im antiken Griechenland und [Chuang Tsi](#) im antiken China, hatten sich schon mit dem Thema des Unbewussten beschäftigt. Zum Beispiel Sokrates' Abhandlung "Spiritualismus", Platons beeindruckender "Enthusiasmus" und Aristoteles' in Ebenen differenziertes Bewusstsein. Offensichtlich waren die Forschungen, die sie auf diesem Gebiet angestellt hatten, nicht mehr als obskure Vermutungen und hatten den Anstrich einer Geheimlehre. Die westlichen mittelalterlichen Philosophen [Augustinus](#) und [Thomas von Aquin](#) griffen auf Aristoteles' Theorien zurück und klassifizierten das Bewusstsein weitergehend im Rahmen der Theologie. Dieser Ansatz wies eine Richtung für spätere Forschungen, ja er legte sogar die Grundlage für die weitere Erforschung des Unbewussten. Wenn, wie es scheint, westliche Philosophen der Antike und des Mittelalters hauptsächlich aus philosophischer Sicht nach dem Feld des Unbewussten fragten, so haben Philosophen der Neuzeit zusammen mit den Weiterentwicklungen in Philosophie, Psychologie, Medizin und Physik fruchtbare Forschungen aus neueren Blickwinkeln wie Philosophie, Psychologie und Medizin usw. durchgeführt, die nach dem 19. Jahrhundert sogar einen Gedankenstrom über das Unbewusste hervorriefen. [Descartes](#), [Leibniz](#), [Rousseau](#), [Goethe](#), [Fichte](#), [Schelling](#), [Hegel](#), [Herder](#), [Hartmann](#), [Helmholtz](#), [Fechner](#), [Schopenhauer](#), [Nietzsche](#) usw. waren herausragende Eliten dieser Zeit, die verschiedene Konzepte zum Unbewussten vorlegten. So z. B. den Rahmen für die Analyse des Bewussten und des Unbewussten bei Descartes, die "Monadentheorie Leibniz", das Konzept der "Bewusstseinschwelle" bei Herbart, die "Klassifizierung des Unbewussten"²⁴ bei Hartmann, die "[unbewusste Rationalität](#)" bei Helmholtz, die Theorie "das Unbewusste als mentale Energie" bei Fechner, das "empirische Bewusstsein" bei Schopenhauer und der "[Wille zur Macht](#)" bei Nietzsche usw. waren Errungenschaften, die zu Vorläufern der [Freudschen](#) Theorie des Unbewussten wurden. Die westlichen Gelehrten hatten bereits eine neue Stufe der Studien zum Unbewussten betreten und neuere und klarere Kennzeichnungen entwickelt:

Erstens legten sie nicht nur den Begriff des "Unbewussten" definitiv fest, sondern nutzten auch die letzten umstrittenen Resultate, die in der Philosophie und den physikalischen Wissenschaften jener Zeit und im Erbe der Antike und des Mittelalters erzielt wurden. Sie trieben die Erforschung des Unbewussten in neue Höhen und legten solide Theorien und methodische Grundlagen für die Bildung und Systematisierung von Theorien über das Unbewusste fest. Zweitens wurde die Methode des Positivismus in das Studium des Unbewussten übernommen, was dazu führte, dass die Forschung zum Unbewussten von der Philosophie zur Psychologie, Medizin, Neurologie und Physiologie usw. wechselte und begann, die Konzepte des Unbewussten experimentell zu untersuchen. Drittens brachte sie Konzepte hervor, die hauptsächlich drei Arten von Gedanken zum Unbewussten umfassten: Supranaturalismus, den Naturalismus und den Nicht-Rationalismus. Obwohl die Theorien über das Unbewusste, die sich von der Antike bis zur Neuzeit entwickelten, die gedankliche Voraussetzung für die Bildung der Theorien zum Unbewussten schufen, waren sie nur "prähistorisches" theoretisches Denken. Freud hat die Theorie des Unbewussten im späten 19. und frühen 20. Jahrhundert entwickelt. Die vorliegende Arbeit beschäftigt sich hauptsächlich mit den Theorien seit Freuds Theorie des individuellen Unbewussten und ihrem inneren Aufbau. Sie geht davon aus, dass die Entwicklung der Theorien des Unbewussten die folgenden vier Phasen durchlaufen hat.

Stufe eins: Systematisierung der Theorie Freuds des Unbewussten – Theorie des individuellen Unbewussten. Freud entwickelte das Brauchbare weiter und verwarf die nutzlosen Aspekte der bisherigen

²⁴ Eduard von Hartmann: *Philosophie des Unbewußten*. Berlin 1869.

Errungenschaften in Bezug auf das Unbewusste und systematisierte sie, indem er seine eigene klinische Praxiserfahrung im Umgang mit Geisteskrankheiten einbezog und die Theorie des individuellen Unbewussten entwickelte. Dazu gehören vor allem das Unbewusste und das Bewusste, das Unbewusste und der Traum, das Unbewusste und die Begierde sowie die Ödipustendenz. Freud teilte die geistige Aktivität des Menschen in zwei Prozesse ein: den bewussten und den unbewussten, und hielt die unbewussten Prozesse für die wichtigsten. Er vertrat die Auffassung, dass die unbewussten Prozesse die Grundlage und die Quelle der bewussten Prozesse und sogar die Grundlage des menschlichen psychischen Systems sei. Das Unbewusste ist ein weites und mysteriöses Reich, in dem sich viele instinktive Triebe und unterdrückte Wünsche gegenseitig bedrängen und gesellschaftliche Bräuche, moralischen Tabus und Gesetze diese Dinge von der Wurzel her verbieten. Durch die Analyse der Psychopathien, der Träume usw. entdeckte Freud den ursprünglichsten Instinkt im Bereich des Unbewussten, den Sexualtrieb. Er betrachtete ihn als die Grundlage und den Kern des Unbewussten, das ursprünglichste Begehren des Unbewussten, der dem Bewusstsein unterworfen ist und in der Regel nicht befriedigt, sondern nur unterdrückt werden kann. Er verschwindet nicht, sondern wirkt im Verborgenen und wird direkt oder indirekt befriedigt. Der unterdrückte Sexualtrieb ist eine sogenannte Ödipus-Tendenz. Genauer gesagt, beherrschenden Strukturen und Prozesse aus der Tiefe die gesamte menschliche Geistestätigkeit und werden zum Ursprung der Motive und Absichten des Menschen. Deshalb ist das Unbewusste der entscheidende Teil in der gesamten psychischen Struktur des Menschen, es ist der Kern der Psyche des Menschen und der innere Antrieb des menschlichen Verhaltens. Mit der Theorie des Unbewussten entdeckte Freud nicht nur den neuen Kontinent der Psyche des Menschen, sondern erweiterte damit auch die psychologische Forschung.

Stufe zwei: Erweiterung der Theorie des Unbewussten – Die Theorie des kollektiven Unbewussten von [Jung](#). Als Schüler Freuds mit der Basis umfassender Erforschung verschiedener gesellschaftlich-kultureller Phänomene entwickelte Jung die Theorie seines Lehrers zum individuellen Unbewussten aktiv weiter, verwarf sie teilweise und legte schließlich seine innovative Theorie des "kollektiven Unbewussten" vor. Nach Jungs Auffassung ist der wertvollste Teil von Freuds Theorien des Individuellen Unbewussten die Existenz und die Funktion des individuellen Unbewussten, jedoch ist das Wesen des menschlichen Geisteszustands nicht unbewusst, so dass Freuds Theorien bestimmte Funktionen des Unbewussten überbewerten, das Unbewusste zum Sexualtrieb, Impuls und Begehren und zum lebenswichtigen Motiv des menschlichen Verhaltens führen und menschliche Zivilisationsleistungen wie Produktion, Politik, Wissenschaft, Kunst usw. zur Unterdrückung und Sublimierung des Sexualtriebs verdichten, was nicht nur den mentalen Zustand der Person ins Extrem der Biologie zurückfallen ließ, sondern auch "das Unbewusste zu eng betrachtete". Jung brach Freuds Theorien des individuellen Unbewussten aus der Beschränkung des biologischen Blickwinkels heraus und berücksichtigte bei einem weitergehenden sozialen Aspekt auch soziokulturelle Faktoren. Nach Jungs Auffassung besteht das kollektive Unbewusste aus den "Sedimenten" der sozialen Milieu- und kulturgeschichtlichen Faktoren im Lebewesen und bildet das während des Evolutionsprozesses erworbene Vermächtnis von Erfahrung und gemeinsamen menschlichen Instinkten besteht, die sich im Allgemeinen in der Tiefe der menschlichen Psyche ablagern. Hinzu kommt der "[Archetyp](#)", der ein Ergebnis sowohl des biologischen als auch des kulturellen Erbes ist. Die Theorie des kollektiven Unbewussten Jungs befasst sich hauptsächlich mit dem Archetyp, sodann mit Erkenntnis Bewegung, Absicht usw. und der gemeinsamen transzendentalen mentalen Antwortmodalität, die das grundlegende mentale Strukturmuster darstellt. Der Archetyp umfasst eine Persönlichkeitsmaske, Anima, Animus und Schatten. Die Theorie Jungs des kollektiven Unbewussten erweiterte den Forschungsbereich der Theorien zum Unbewussten und beeinflussten den Forschungsansatz der Theorien des Unbewussten tiefgehend.

Stufe drei: Vertiefung der Theorien des Unbewussten – Fromms Theorie des gesellschaftlichen Unbewussten.²⁵ Indem Fromm die biologischen Faktoren von Freuds Theorie des individuellen Unbewussten und die gesellschaftlichen Aspekte der Jung'schen Theorie des kollektiven Unbewussten verband, entwickelte er "die Theorie des gesellschaftlichen Unbewussten" und vertiefte damit die Theorien zum Unbewussten. Nach seiner Auffassung ist "Verdrängung" der Schlüssel zum Verständnis des Unbewussten,

²⁵ Erich Fromm: *Gesamtausgabe in 12 Bänden*, herausgegeben von Rainer Funk, Deutscher Taschenbuch Verlag, München 1999, Band IX, *Jenseits der Illusionen. Die Bedeutung von Marx und Freud* (1962), Seite 37 – 155. (9 Das gesellschaftliche Unbewusste, Seite 98 – 124)

aber da er nicht mit Freuds Interpretation der "Verdrängung" übereinstimmte, betonte er, dass Verdrängung nur dann verstanden werden kann, wenn sie nicht mehr nur als Aspekt des Individuums betrachtet wird, sondern den gesellschaftlichen Aspekt einschließt. Fromm meinte, dass keine Gesellschaft dazu in der Lage sei, zu bestimmen, welche Gedanken und Emotionen die Bewusstseinssebene erreichen und welche nur im Unbewussten existieren können, so dass das gesellschaftliche Unbewusste vorhanden und eng mit dem individuellen Unbewussten verbunden sein muss. Jedoch besteht das gesellschaftliche Unbewusste aus jenen Gedanken und Emotionen, die die Mitglieder der Gesellschaft aufweisen, die aber von der Gesellschaft nicht zugelassen werden und die sich im Wesentlichen auf den weitgehend verdrängten Teil der Psyche beziehen, der der Moral der Gesellschaft unterworfen ist. Obwohl Fromm der Jung'schen Theorie des kollektiven Unbewussten zustimmte, bestand er auf der Unterscheidung zwischen kollektivem Unbewussten und gesellschaftlichem Unbewussten: Ersteres bezieht sich auf eine Art angeborenes geistiges Phänomen und kann nicht bewusst werden; letzteres bezieht sich auf den verdrängten Teil der allgemeinen Psyche. Diese "Verdrängung" erfolge durch "gesellschaftliche Filter", die Erfahrungen aus dem Bewusstsein der Mitglieder der Gesellschaft heraushalten und im tiefen Unbewussten verdichten. Die gesellschaftlichen Filter wirken durch drei verschiedene kulturelle Faktoren: Sprache, Logik und Tabu. Diese drei Faktoren stellen die Hauptmechanismen des gesellschaftlichen Unbewussten dar. Fromm ging in der Folge in den verschiedensten Zusammenhängen auf das gesellschaftliche Unbewusste ein und beschäftigte sich intensiv mit dem Sozialcharakter, mit sozialem Einfühlungsvermögen und sozialem Narzissmus, wodurch die Psychoanalyse in den Bereich der Sozialpsychologie vordrang.

Stufe vier. Die gegenwärtige Entwicklung der Theorien zum Unbewussten – das Aufkommen "kognitiver Theorien zum Unbewussten". Seit den 1950er-Jahren, zusammen mit der Entwicklung der Kognitionswissenschaft und Kognitionspsychologie, gerät die Erforschung des Unbewussten in eine neue Entwicklungsphase. Kognitionspsychologen, die auf der Grundlage der Kognitionswissenschaft eine Methodologie der Kognition entwickelten und systematische Nachforschungen im Bereich des Unbewussten einleiteten, stellten sogenannte "Theorien des kognitiven Unbewussten" auf. Diesen Theorien dient der moderne Computer als Modell zum Verständnis unbewusster Prozesse. Viele Prozesse im Computer laufen gleichzeitig und unabhängig von anderen Prozessen ab. Die kontrollierte Informationsverarbeitung erfolgt durch individuelle Kontrolle und findet innerhalb des kognitiven Prozesses statt; die automatische Informationsverarbeitung hat jedoch keine Befehlsgewalt, sie findet außerhalb des kognitiven Prozesses statt. Der Steuerungsprozess hat etwas mit der kognitiven Verarbeitung zu tun, doch der automatische Prozess hat etwas mit unbewusster Informationsverarbeitung zu tun. Zum kognitiven Unbewussten gehören alle kognitiven Prozesse, die nicht erkannt werden können, ohne zu berücksichtigen, warum sie nicht gefühlt werden können. Daher unterscheiden sich die Theorien des kognitiven Unbewussten von denen der Psychoanalyse des Unbewussten. Da ihre im Unbewussten liegenden Konzepte nicht angewendet werden, um die Bewusstseinsverdichtung, die Emotion, den Antrieb und die Schutzfunktion zu erklären, kann das Unbewusste rational oder irrational sein oder unter Druck ins Bewusstsein gelangen. Kognitive Theorien zum Unbewussten konzentrieren sich auf zwei Probleme: die Beziehung zwischen Unbewusstem und Gehirnstruktur und die Beziehung zwischen unbewusstem und implizitem Gedächtnis. Zusammenfassend lässt sich sagen, dass kognitive Theorien zum Unbewussten nicht nur den Bereich des Unbewussten und den Horizont des Verständnisses unbewusster Phänomene erweitern, sondern auch vorteilhaft für die Förderung des Studiums, des Gedächtnisses und der Behandlung psychischer Zustände sein können.

Ausgehend von dem oben Gesagten hängen diese vier Stufen logisch zusammen, das heißt Freuds Theorie des individuellen Unbewussten ist eine Systematisierung historischer Mutmaßungen zum Unbewussten; die Jung'sche Theorie des kollektiven Unbewussten ist eine Beurteilung und Erweiterung der Theorie Freuds des individuellen Unbewussten; Fromms Theorie des gesellschaftlichen Unbewussten ist Kombination und Vertiefung von Freuds Theorie des individuellen Unbewussten und von Jungs Theorie des kollektiven Unbewussten; die kognitiven Theorien des Unbewussten gehen über die psychoanalytischen Theorien des Unbewussten hinaus, die von Freud, Jung und Fromm vertreten werden, und stellen eine Neuentwicklung dieser Theorien dar. Die Theorien zum Unbewussten öffnen eine breite Tür für das Selbstverständnis des Menschen. Der Entwicklungsprozess dieser Theorien reflektiert den Pfad in die Tiefe unseres eigenen Geistes, den die Menschheit kontinuierlich erforscht. [Fußnoten, Hyperlinks: M.Z.]

Inhalt

Zusammenfassung

Einführung

Kapitel 1 Vorgeschichte der Theorie des Unbewussten

- 1.1 Erste Erkenntnisse zum Unbewussten in der Antike
 - 1.1.1 Frühes Verständnis des Unbewussten durch westliche Gelehrte
 - 1.1.2 Frühe Erkundungen des Unbewussten durch östliche Weise
- 1.2 Die Entstehung der modernen Theorien des Unbewussten
 - 1.2.1 Denkkonzepte über das Unbewusste im 17. und 18. Jahrhundert
 - 1.2.2 Denkkonzepte über das Unbewusste im 19. Jahrhundert

Kapitel 2 Systematisierung der Theorie des Unbewussten

- 2.1 Die Entstehung der Freud'schen Theorie des individuellen Unbewussten
 - 2.1.1 Die theoretischen Voraussetzungen für die Entstehung des individuellen Unbewussten
 - 2.1.2 Der spezifische Prozess der Entstehung des individuellen Unbewussten
 - 2.1.3 Der theoretische Charakter des Konzepts des individuellen Unbewussten
- 2.2 Der Inhalt und die Merkmale der Theorie des individuellen Unbewussten
 - 2.2.1 Die wichtigsten Inhalte des individuellen Unbewussten
 - 2.2.2 Die grundlegenden Merkmale des individuellen Unbewussten
- 2.3 Beiträge der Theorie des Unbewussten des Individuums
 - 2.3.1 Entdeckung einer neuen Welt des menschlichen Geistes
 - 2.3.2 Eröffnung eines neuen Felds der psychologischen Forschung

Kapitel 3 Die Erweiterung der Theorie des Unbewussten

- 3.1 Die Jung'sche Kritik an der Theorie des individuellen Unbewussten
- 3.2 Die Entstehung der Jung'schen Theorie des kollektiven Unbewussten
 - 3.2.1 Die Entwicklungsstadien der Archetypentheorie
 - 3.2.2 Der Prozess der Prüfung der komplexen Theorie
- 3.3 Die Bedeutung der Theorie des kollektiven Unbewussten
 - 3.3.1 Erweiterung des Entwicklungsfelds des Unbewussten
 - 3.3.2 Beeinflussung der Entwicklungsrichtung des Unbewussten

Kapitel 4 Vertiefung der Theorie des Unbewussten

- 4.1 Fromms Transformation der Theorie des individuellen Unbewussten
- 4.2 Die Formulierung der Frommschen Theorie des gesellschaftlichen Unbewussten
 - 4.2.1 Kulturelle Mechanismen der Entstehung des gesellschaftlichen Unbewussten
 - 4.2.2 Psychologischer Mechanismus der Entstehung des gesellschaftlichen Unbewussten
- 4.3 Kennzeichen der Theorie des gesellschaftlichen Unbewussten
 - 4.3.1 Überwindung der Enge der Mikro-Analyse
 - 4.3.2 Nutzung der Gültigkeit der Makro-Analyse

Kapitel 5 Neue Entwicklungen in der Theorie des Unbewussten

- 5.1 Neue Entwicklungen in der kognitionspsychologischen Forschung
 - 5.1.1 Die Fokussierung der kognitiven Psychologie auf das Unbewusste
 - 5.1.2 Die Untersuchung des Unbewussten in der kognitiven Psychologie
- 5.2 Das Aufkommen der kognitiven Theorien des Unbewussten
 - 5.2.1 Die Anwendung kognitionspsychologischer Methoden
 - 5.2.2 Die Beziehung zwischen dem Unbewussten und der Hirnstruktur
 - 5.2.3 Die Beziehung zwischen dem Unbewussten und dem impliziten Gedächtnis
- 5.3 Bedeutung der Untersuchung des kognitiven Unbewussten
 - 5.3.1 Auswirkungen auf die Theorien des Unbewussten
 - 5.3.2 Auswirkungen auf die kognitive Psychologie
 - 5.3.3 Implikationen für die Realität des Menschen

Schlussfolgerung

Literatur

Publikationen während des Studiums

Chinesische Kurzfassung

Englische Kurzfassung

Zur Ergänzung des Beitrags durch Fußnoten und Hyperlinks wurde unter anderem das Internetlexikon Wikipedia verwendet. Den Autorinnen und Autoren sei Dank für ihre sorgfältige und hilfreiche Arbeit. Diese lexikalischen Angaben dienen einem ersten Überblick. Für detailliertere Informationen wird auf die Spezialliteratur verwiesen. [M.Z.]